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Punkt 1 Præsentation af Helhedstilbuddet Stokholtbuen

Indhold

Sammendrag

Socialudvalget orienteres om tilbud og målgrupper
for Helhedstilbuddet Stokholtbuen (herefter Stokholtbuen).
Link: https://stokholtbuen.ballerup.dk/

Baggrund

Socialudvalget bliver introduceret til borgernære tilbud ved at lægge udvalgsmøderne på



forskellige borgernære tilbud gennem året.

Sagsfremstilling

Stokholtbuen er et tilbud til borgere med autismespektrumforstyrrelser. Da Stokholtbuen hører
under servicelovens §§ 104 og 108, er Stokholtbuen både et aktivitets- og samværstilbud samt
et længerevarende botilbud. 

Helhedstilbuddet Stokholtbuen rummer 5 enheder med diverse bomiljøer samt en
administrationsenhed på adressen Stokholtbuen 13-23, 2730 Herlev. Stokholtbuen er et
pædagogisk forankret tilbud, der ligeledes arbejder tværfagligt og med neuropædagogik som
fælles metodisk referenceramme. Det betyder, at der er mange forskellige faggrupper, som
arbejder her. Der er både pædagoger, social- og sundhedsassistenter, sygeplejersker,
omsorgsmedhjælpere og ergo- samt psykomotoriske terapeuter. 

Yderligere deltagelse på Socialudvalgets møde

På Socialudvalgets møde deltager forstander af Stokholtbuen, Vibeke Sonne Kynde, under
behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales

Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at

Præsentationen af Helhedstilbuddet Stokholtbuen tages til efterretning. 1.

Beslutning

Taget til efterretning



Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Administrationen giver en kort mundtlig status på relevante punkter fra budgetaftale1.
2022.

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales 

Økonomiopfølgning på det voksenspecialiserede område september 2022. 2.

Bilag
1 bilag, heraf 1 anbefales 

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 3 Introduktion til SSP-samarbejdet

Indhold

Sammendrag

SSP er betegnelsen for et samarbejde mellem Skole, Socialforvaltning og Politi. Samarbejdet går
ud på at forebygge kriminalitet blandt børn og unge op til 18 år. Der gives en introduktion til
SSP-samarbejdet i Ballerup Kommune.

Baggrund

SSP er betegnelsen for et samarbejde imellem Skole, Socialforvaltning og Politi. Samarbejdet
går ud på at forebygge kriminalitet blandt børn og unge op til 18 år. SSP-samarbejdet opbygger
lokale netværk, der kan forebygge, at børn og unge begår kriminalitet. Skole, socialforvaltning
og politi er de tre centrale aktører i netværket, og samarbejdsfladerne er udvidet betydeligt
gennem årene. Jobcentret, Ungdommens Uddannelses-vejledning, boligselskaber, det lokale
erhvervsliv, idrætsorganisationer, Kriminalforsorgen m.fl. er også blevet en del af netværkets
mange aktører. SSP-netværket bidrager på den måde til at kunne handle tværsektorielt,
sammenhængende og helhedsorienteret i den forebyggende indsats over for børn og unge.

Trivsel i skolen og fritid har en afgørende betydning for børn og unges muligheder - både fagligt



og socialt. I hvert skoledistrikt mødes SSP-konsulenter, lærere, pædagoger, opsøgende
medarbejdere, socialrådgivere, politi m.fl. med jævne mellemrum. Deres store lokalkendskab
betyder ofte, at en mulig udvikling af ungdomskriminalitet eller bekymrende tendenser
opfanges tidligt nok til, at der kan gøres en indsats, før problemerne bliver for store.

SSP-samarbejdet er ofte initiativtagere til projekter og specielle indsatser, der kan forhindre, at
børn og unge udvikler en uhensigtsmæssig social og kriminel adfærd. Inden for det
kriminalpræventive felt bliver man mere og mere opmærksom på betydningen af at arbejde
evidensbaseret og med evaluering af projekter og indsatser. Denne tilgang vinder også indpas i
SSP-samarbejdets projekter og indsatser. Den inspirerer til mere fokus på, hvad der virker
og ikke virker, og hvorfor noget virker bedre end andet.

Sagsfremstilling

SSP arbejder målrettet på at understøtte de unge, der har en udsathed i forhold til kriminalitet. I
tæt samarbejde med den unge, familien, fagpersoner m.fl. arbejdes på at minimere
risikofaktorer i forhold til kriminalitet og skrue op for de beskyttende faktorer i den unges liv. (se
figur i bilag 1)

Digitale krænkelser

SSP arbejder også med at forebygge digitale krænkelser i ungemiljøet, holder oplæg i skolerne
på 4., 6. og 8. klassetrin, på ungdomsuddannelserne samt til forældrene på forældremøder.
Oplæggene omhandler lovgivning omkring billeddeling, sikker brug af sociale medier, digitale
krænkelser, gruppepres, alkohol og rygning, flertalsmisforståelser samt at lære at sætte
grænser m.m.

Når unge begår kriminalitet

Der afholdes et ugentligt møde med politiet om unge under 18 år, der er bosiddende i Ballerup
Kommune, og som optræder på politiets døgnrapporter. Delingen af disse oplysninger sker efter
retsplejelovens regler (Retsplejeloven § 115) om, at politiet kan videregive oplysninger om
enkeltpersoners rent private forhold til andre myndigheder, hvis videregivelsen må anses for
nødvendig af hensyn til: 

Det kriminalitetsforebyggende samarbejde (SSP-samarbejdet)1.
Politiets samarbejde med de sociale myndigheder og social- og behandlingspsykiatrien2.
som led i indsatsen over for socialt udsatte personer (PSP-samarbejdet) eller
Samarbejdet mellem kriminalforsorgen, de sociale myndigheder og politiet (KSP-3.
samarbejdet) som led i indsatsen over for.
 

Mødet med politiet har til formål at give kommunen kendskab til børn og unge, som kan være i
berøring med kriminalitet. På mødet aftaler politi og kommune, hvad der umiddelbart skal
sættes i værk for at forebygge kriminalitet. Det vil typisk omfatte samtaler/samarbejde med
den unge og familien samt inddragelse af de ressourcer, der måtte være omkring den unge.

Samtalen med forældre og den unge har især fokus på årsager til og risiko for ny kriminalitet,



men afdækker også den unges samlede situation. Samtalen skal give den unge et tydeligt
signal om sagens alvor. Det bliver gjort klart, hvilke konsekvenser lovovertrædelsen har, og den
unge og familien får tilbudt støtte for at undgå, at den unge begår ny kriminalitet. Der bliver
også lavet aftaler med den unge og familien i forhold til skole og fritid, så den unge bliver
støttet i en bedre udvikling.

Fokus på hotspots med udfordringer

Til møderne med politiet drøftes også, hvor i Ballerup Kommune der opleves særlige
udfordringer med eksempelvis hashhandel og lignende. Dette øjebliksbillede dannes på
baggrund af politiets anmeldelsesbillede, henvendelser til SSP/Gadeplansteamet fra borgere
m.m. Fra mødet har vi så en række hotspots som politi, SSP, Gadeplansteam og Ballerup
Vagtkorps sætter et ekstra fokus på, og som bliver løbende vurderet i forhold til, om den
iværksatte indsats virker eller om der er behov for yderligere tiltag.   

Bande- og rockergrupperinger

Meget få unge er involveret i kriminelle grupperinger, men unge bliver indimellem brugt af
grupperinger til at begå kriminelle handlinger. Det kan fx være at hente og bringe ulovlige
genstande (eksempelvis våben) eller holde vagt ved steder, hvor der bliver solgt hash.
Kriminelle miljøer presser eller lokker sårbare unge, blandt andet ved at sætte unge i
taknemmelighedsgæld eller kræve loyalitet af dem. Det kan blive et skridt på vejen mod selv at
blive en del af en kriminel gruppering. Når det først er sket, kan det være rigtig svært at forlade
”fællesskabet” igen. Det kan koste mange penge, og de unge risikerer at blive udsat for vold og
andre repressalier.

SSP netværket arbejder målrettet med at identificere og iværksætte individorienterede
indsatser rettet mod de unge, som kunne være udsat i forhold til at indgå i ovennævnte
grupperinger. Arbejdet består ofte i at hjælpe de unge ind i andre sunde fællesskaber såsom at
gå til en sport, i et fritidsjob eller noget helt tredje med udgangspunkt i den unges ønsker og
drømme for fremtiden. 

Yderligere deltagelse på Socialudvalgets møde

På Socialudvalget møde deltager SSP-konsulent Mads Dallerup Rasmussen og teamleder Karen
Mousten Frost under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

4 bilag, heraf 1 anbefales



Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for Børne- og Ungerådgivning indstiller, at

Orienteringen om introduktion til SSP-samarbejdet tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 4 Status for indsatsen vedrørende ulovlig
beboelse i kolonihaver

Indhold

Sammendrag

Klima- og Miljøudvalget har bedt om en orienteringssag med status for indsatsen
vedrørende ulovlig beboelse i kolonihaver. Sagen vedrører status på indsatsen samt orientering
om arbejdet med lovændringen og vurderes også relevant for Socialudvalget.

Baggrund

Regeringen oplyste i foråret 2022, at den vil fremlægge et forslag til ændring af
kolonihaveloven i Folketingsåret 2022/23 med et generelt forbud mod helårsbeboelse i alle
kolonihaveområder samt en ny mulighed for at udstede administrative bøder. På den baggrund
blev udarbejdelsen af en ny lokalplan udskudt til efter vedtagelsen af kolonihaveloven, mens
selve kolonihaveindsatsen fortsætter i forhold til ulovlig bebyggelse og beboelse.

Sagsfremstilling

Kolonihaveindsatsen blev vedtaget i 2018 og handler om tiltag, der skal modvirke i forhold
til ulovlig bebyggelse og ulovlig beboelse i kommunens kolonihaveområder. Blandt disse tiltag
er både igangsættelse af konkrete lovliggørelsessager overfor kolonihaveejere, men også et
mandat til at udarbejde en ny samlet lokalplan for områderne samt at søge at påvirke
lovgivningen i en mere hensigtsmæssig retning. 

Lokalplan



En ny lokalplan for kommunens kolonihaveområder afventer som nævnt den kommende
lovændring, der vil indeholde et forbud mod helårsbeboelse og en definition af, hvad der ikke er
helårsbeboelse. Lokalplanen kan dermed tage højde for de muligheder den ændrede lovgivning
giver. På nuværende tidspunkt er planen, at der fremlægges et lovforslag i foråret 2023 i
Folketinget, men det kan dog blive rykket, hvis der udskrives valg i perioden forinden.

Lovændring

I forbindelse med den foreslåede lovændring har Ballerup Kommune taget initiativ til at sende
et brev til indenrigs- og boligministeren sammen med 21 andre kommuner, hvor lovinitiativet
roses, og hvori der anmodes om, at kommunerne inddrages direkte i udarbejdelsen af
lovændringen. På den baggrund er administrationen blevet inviteret sammen med to andre
kommuner, Kolonihaveforbundet m.fl. til at deltage i to workshops i Bolig- og Planstyrelsen,
ligesom de berørte kommuner blev inviteret til et møde med ministeren, der dog blev erstattet
med en mulighed for at indsende skriftlige input til lovændringen. Ballerup Kommune har
desuden kontaktet alle 98 kommuner med henblik på at udvide ERFA-samarbejdet om
kolonihaver kommunerne imellem og for at sikre en bred base for de input, som
administrationen fremlægger for styrelsen. Samtidig med dette arbejde har der kørt en
artikelserie i Politiken om udfordringerne i kolonihaveområderne, hvor der indgår flere artikler
om Ballerup Kommune.

Sager om ulovlig bebyggelse

Kolonihaveteamet håndterer løbende en række sager om både ulovlig bebyggelse og ulovlig
beboelse. I mange sager vil sagsbehandlingen medføre et eller flere tilsynsbesøg, en opmåling
af bygningerne ved en landmåler samt møder med kolonisten, hvor sagen gennemgås og
muligheder for fysisk og retslig lovliggørelse drøftes. I sidste instans kan det ende med et
påbud, der kan ankes til Planklagenævnet. Hvis kolonisten ikke lovliggør byggeriet inde for
fristen, kan sagen videresendes til politi og anklagemyndighed, der kan udstede dagbøder og
give en bøde for selve byggeriet. 

Sager om ulovlig beboelse

I sager om ulovlig beboelse vil administrationen blive opmærksom på forholdet af
bl.a. kolonisten selv, af foreningen eller borgere, andre myndigheder eller ved almindelig
observation. Det fører til en undersøgelse af borgerens bopælsforhold samt af, om der foregår
ulovlig helårsbeboelse i kolonihaven. Det kan implicere bl.a. indhentelse af forbrugsoplysninger
eller logiværtserklæringer (ved C/O-adresse) og tilsyn i området. Der kan også gennemføres
indendørs tilsyn i sager, der allerede er velbelyst, og hvor der allerede er andre stærke fysiske
beviser/indikationer på ulovlig beboelse, men hvor det vurderes, at indendørs tilsyn alligevel er
nødvendigt for at bevise, at borgeren bor i kolonihaven.

Sagsgangen og dokumentationsindhentelsen er tilrettelagt efter aftale med Vestegnens Politi
med henblik på at sikre, at sager om ulovlig beboelse er tilstrækkeligt belyst til, at de om
nødvendigt kan sendes videre til politi og anklagemyndighed. Sager om ulovlig beboelse
indbefatter ligesom sager om ulovlig bebyggelse både møder med borger, tilsynsbesøg og et
grundigt undersøgelsesarbejde, ligesom kolonisterne i tilknytning til sagerne ofte anmoder om
aktindsigt og indsigt i kommunens oplysninger generelt, samt stiller spørgsmål til lovhjemmel,
sagsgange m.v. Hver sag er derfor både omfattende og langvarig, og der er derfor endnu ikke



udstedt påbud i nogle af sagerne.

Administrationen har etableret et ansvarsteam, der skal afdække betalingsansvar og
handlepligt i de sager, hvor udsatte borgere har en uklar kommunetilknytning, så borgeren får
hjælp af rette instans så hurtigt som muligt. Derudover er det aftalt, at der etableres et
tværfagligt team omkring disse borgere, så de forskellige indsatser koordineres via en
tovholder. Det er administrationens vurdering, at der vil være en del af disse borgere, der bliver
Ballerup Kommunes ansvar, hvilket vil medføre øgede udgifter på især det specialiserede
voksenområde, ældreområdet og ydelsesområdet. Administrationen vil følge disse sager
særskilt og orientere kommunalbestyrelsen årligt om antal og økonomiske konsekvenser.

Der gøres opmærksom på, at langt de fleste kolonister, der bor ulovligt i deres kolonihave, ikke
forventes at have væsentlige andre udfordringer end deres bopælsforhold. Der er således ikke
brug for ovenstående indsats i de sager - heller ikke hvis deres kommunetilknytning er uklar. I
det omfang, at disse borgere får folkeregisteradresse i Ballerup Kommune i forbindelse med
denne indsats, vil det kunne medføre nye skatteindtægter. 

Andre tiltag

Klima- og Miljøudvalget anmodede administrationen om at rette henvendelse til de
ejendomsmæglere, der opererer i Ballerup Kommune, og en sådan henvendelse blev sendt ud
efter sommerferien. På baggrund heraf har administrationen været i dialog med én
af ejendomsmæglerne om praksis i forhold til lovliggørelse i forbindelse med salg.

Administrationen har tidligere henvendt sig til både Dansk Ejendomsmæglerforening, til Boliga,
forsikringsselskaber og realkreditinstitutioner med henblik på at bibringe dem viden om risikoen
for ulovlig beboelse og generelt orientere dem om lovgivning og ansvar på området. Derudover
har administrationen henvendt sig til bl.a. Udviklings- og Forenklingsstyrelsen og
til Geodatastyrelsen med henblik på at gøre opmærksom på konsekvenserne af de manglende
registreringer i Det Fælleskommunale Ejendomsstamregister af kolonihavebygninger
(dvs. bygninger på fremmed/lejet grund), samt til SKAT's vurderingsstyrelse for at få
kolonihaverne registreret og vurderet, så de kan indgå i formueberegninger.

Sagen sendes også til orientering i Økonomiudvalget, der er fagudvalg for CPR og Kontrol.

Yderligere deltagelse på Socialudvalgets møde

På Socialudvalgets møde deltager direktionskonsulent Ulla Palm Larsen under behandlingen af
sagen. 

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Der er afsat 1 mio. kr. årligt til kolonihaveindsatsen til og med 2025. Det vurderes dog, at
opgaven med at lovliggøre byggeri og ophold vil vare i en del år fremover. Det er endnu
uafklaret, om kommunerne vil blive kompenseret for opgaven i et eller andet omfang.



Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for By og Miljø indstiller, at 

Orienteringen om kolonihaveindsatsen og lovændringen tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 5 Samlet udsattestrategi - drøftelse

Tidligere behandling

Socialudvalget den 9. august 2022 Punkt 7

Indhold

Sammendrag

Den kommende strategi for udsatte borgere i Ballerup Kommune foreligger i første udkast til
drøftelse på baggrund af workshop.

Baggrund

Udarbejdelsen af en strategi for udsatte blev påbegyndt i 2021 og er fortsat i 2022.
Socialudvalget blev på udvalgsmødet den 29. marts 2022 introduceret til koblingen mellem det
nuværende arbejde i Brydehuset og udarbejdelsen af en udsattestrategi. På Socialudvalgets
seminar den 20.-21. maj 2022 drøftede udvalget og ledelsen, hvilken målgruppe og hvilke
effekter, der skal være retningsgivende for udarbejdelsen af en strategi for udsatte borgere i
Ballerup Kommune. På udvalgsmødet den 9. august 2022 blev første udkast til ramme for den
kommende udsattestrategi godkendt.



Den 19. september 2022 blev den kommende udsattestrategi kvalificeret og drøftet på en
workshop med en bred repræsentation fra kommunens stående udvalg, relevante råd og nævn
samt samarbejdspartere fra bl.a. region, boligselskaber og politi.

Sagsfremstilling

Den tidligere beskrivelse af målgruppe og ramme er udbygget med pointer fra workshop,
herunder konkretisering af Ballerup Kommunes mål og tilgang samt de tre fokusområder, der i
kort form kan formuleres:

"Borgere i udsathed skal i højere grad opleve fleksible, helhedsorienterede og
sammenhængende indsatser, der støtter den enkelte i: 

At have stabile rammer om livet
At kunne selv
At være noget for nogen".

Derudover er tilføjet en kobling til de allerede vedtagne og eksisterende "Kerneværdier på
socialområdet".

Første forslag til en formuleret strategi på udsatteområdet kan læses i sin helhed i bilaget.

Samtidig forelægges en opdateret tids- og procesplan frem mod strategiens færdiggørelse -
samt en plan for proces for implementering og opfølgning på strategien. Hvad angår
implementeringsprocessen foreslås en kobling mellem politisk retning i ét spor og administrativ
handleplan og udførelse i et andet spor. Det foreslås, at der hvert andet år gives en status, hvor
resultater og kurs drøftes politisk, hvorefter der udarbejdes administrativ handleplan på
baggrund af forudgående resultater og initiativer. Det år, hvor der ikke er status og drøftelse,
foreslås at indikatorer på udsatteområdet præsenteres sammen med øvrige årsrapporter og
nøgletal. En skitse af processen findes i bilaget. 

Yderligere deltagelse på Socialudvalgets møde

På Socialudvalgets møde deltager konsulent Mette Herold Pedersen fra Center for
Arbejdsmarked under behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales



Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for Arbejdsmarked indstiller, at

Første udkast af udsattestrategien drøftes.1.
 
Forslag til videre proces godkendes.2.

Beslutning

Indstillingens punkt 1: Godkendt med de aftalte korrekturrettelser, og udvalget ønsker den
tilrettede strategi sendt til høring i de relevante råd, nævn og udvalg.

Indstillingen punkt 2: Godkendt med den ændring at den tilrettede version af strategien sendes
i høring og igen forelægges udvalget på mødet i november 2022 efter høring.

Punkt 6 Orientering om hjemløsetælling

Tidligere behandling

Social- og Sundhedsudvalget den 2. marts 2021 Punkt 12: Drøftelse af hjemløse i Ballerup
Kommune.

Social- og Sundhedsudvalget den 1. oktober 2019 Punkt 2: Orientering om hjemløsetælling. 

Indhold

Sammendrag

Socialudvalget orienteres om VIVE´s kortlægning af hjemløshed 2022.

I Ballerup Kommune er der i år 2022 registreret 41 hjemløse. Det er næsten en halvering set i
forhold til for fem år siden, hvor der blev identificeret 79 hjemløse borgere i Ballerup Kommune.

Baggrund

Hjemløsetællingens resultater er udkommet. Rapporten om kortlægning af hjemløshed 2022 er



offentliggjort den 2. september 2022 på baggrund af en omfattende tælling i årets første
måneder. Hjemløsetællingen har været foretaget af "VIVE - Det Nationale Forsknings- og
Analysecenter for Velfærd" hvert andet år fra 2007. Hjemløsetallet er bl.a. en relevant indikator
i forhold til de mest udsatte, som Ballerup Kommunes udsattestrategi har som
omdrejningspunkt.

VIVE's hjemløsetælling fortæller om tendenser på landsplan, regionsniveau og helt ind i de
lokale tal for Ballerup Kommune, og giver således mere viden om bl.a. alder og de hjemløses
situation. På landsplan ses et fald i hjemløse. 

Sagsfremstilling

I Ballerup Kommune er der i år 2022 registreret 41 hjemløse. Ved sidste tælling i 2019 var tallet
33, men det er behæftet med usikkerhed på grund af fejl i indrapporteringen i forbindelse med
tællingen. Tællingen fra 2017 viste 79 hjemløse i Ballerup Kommune. De seneste fem år er der
altså sket en halvering af antallet af hjemløse i Ballerup Kommune.

I rapporten konkluderes tendenserne på landsplan således: ”Kortlægningen viser generelt, at
der er sket et fald i hjemløsheden på landsplan siden den forrige kortlægning i 2019. Der er
blandt andet et fald i antallet af gadesovere, ligesom der også er et fald i antallet af unge i
hjemløshed. Endvidere er der en del lokal variation i udviklingen, hvor der er nogle kommuner
med forholdsvis store fald i hjemløsheden, mens der er andre kommuner, hvor der er sket små
fald samt nogle kommuner, hvor der er sket stigninger.” (Læs rapportens hovedresultater på
side 8-12 og særligt om Region Hovedstaden side 32-33).

I rapporten kan man bl.a. aflæse Ballerup Kommunes tal og se dem sammenlignet med de 28
andre kommuner i Region Hovedstaden. Blandt andet:

Ballerup Kommunes borgere i hjemløshed i forhold til indbyggertal. Her kan vi læse, at
Ballerup Kommune har 0,8 hjemløse pr. 1.000 borgere. Der er omtrent lige så mange
kommuner i regionen, der har flere hjemløse, som der er kommuner, der har færre
(side 34).
Borgere i hjemløshed fordelt efter hjemløshedssituation, der bl.a. fortæller, at 1 sover på
gaden, mens 15 er på herberger (side 34).
Borgere i hjemløshed fordelt på aldersgrupper, hvor der blandt andet kan aflæses en
højere andel af hjemløse i alderen 18-24 (9 personer) og 30-39 (13 personer) i forhold til
den samlede tendens på regionalt og nationalt plan. Derimod er der færre fra 50-59 (3
personer) og 60+ (1 person) forholdsvist i forhold til gennemsnittet i de andre
hovedstadskommuner (side 133).

I rapporten skelnes mellem ”Hjemkommune” og ”Registreringskommune”, da de hjemløse
borgere i Ballerup Kommune ikke nødvendigvis opholder sig i Ballerup Kommune – og at de
hjemløse borgere, vi møder i Ballerup Kommune ikke nødvendigvis er Ballerup
Kommunes borgere. Tallene for hjemløshed ovenfor er således de borgere, der har Ballerup
Kommune som hjemkommune, men som ikke nødvendigvis opholder sig i Ballerup Kommune.



Rapporten om kortlægning af hjemløshed 2022 er offentliggjort den 2. september 2022 på
baggrund af en omfattende tælling i årets første måneder. Hjemløsetællingen foretages af VIVE
hvert andet år fra 2007 – men blev udskudt på grund af covid-19-situationen, således at der nu
er gået tre år fra sidste hjemløsetælling.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf anbefales især følgende sider: 8-12 og 32-33 samt tabeller på side 34 og 133.

Beslutningen træffes af

Socialudvalget 

Indstilling

Center for Arbejdsmarked indstiller, at  

Orienteringen om hjemløsetællingen tages til efterretning. 1.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 7 Socialudvalgets studietur 2023

Indhold

Sammendrag

Socialudvalget træffer beslutning om studietur 2023.

Sagsfremstilling

Administrationen har undersøgt den politiske kalender, og nedenstående datorækker er mulige
for Socialudvalgets studietur 2023. Socialudvalget udvælger to datoer for studieturen.



2., 3. februar 2023 (torsdag-fredag)
8., 9., 10. februar 2023 (onsdag-fredag)
16., 17. februar 2023 (torsdag-fredag)
23., 24. februar 2023(torsdag-fredag)
16., 17. marts 2023 (torsdag-fredag)
22., 23. og 24. marts 2023 (onsdag-fredag).

Socialudvalget drøfter mulige temaer for studietur under Socialudvalgets ressortområde.
Eksempler på temaer kunne være følgende:

Socialpsykiatri
Samarbejde med arbejdsmarkedsområdet
Ungeindsats
Udsatte
Misbrugsbehandling.

Socialudvalget godkendte på mødet den 6. september 2022 arbejdsplan for indeværende
valgperiode. Udvalgte temaer og fokusområder i Socialudvalgets arbejdsplan kan ligeledes
danne undersøgende ramme for studieturen på baggrund følgende arbejdsspørgsmål:

Hvordan har andre kommuner arbejdet aktivt med at omsætte politisk fastsatte
kerneværdier for socialområdet?
Hvordan er det lykkedes andre kommuner at styrke samarbejdet med boligselskaber?
Hvordan har andre kommuner arbejdet med samtænkning af basismodeller som
"indsatstrappen" på tværs af områder?
Hvordan arbejder andre kommuner med helhedsorienterede og sammenhængende
indsatser, herunder housing first-modellen, for borgere i udsathed?
Hvordan arbejder andre kommuner med at udvikle sundhedstilbud til udsatte borgere?

Socialudvalgets arbejdsplan kan ses i bilag.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

 Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

1 bilag, heraf 1 anbefales

Beslutningen træffes af

Socialudvalget



Indstilling

Center for Voksne og Sundhed indstiller, at 

To datoer for studietur 2023 besluttes.1.
 
Tema for studietur 2023 drøftes og besluttes.2.

Beslutning

Indstillingens punkt 1: Socialudvalget er enige om at reservere datoerne den 8.-11. februar
2023 (1. prioritet) og den 22.-25. marts 2023 til studietur.

Indstillingens punkt 2: Socialudvalget er enige om at der arbejdes videre med temaerne
Socialpsykiatri, Udsatte og Ungeindsatsen til studieturen. 

Punkt 8 Organisatorisk flytning af
Ungdomsuddannelsescenter (UUC) Maglemosen fra
Center for Skoler, Institutioner og Kultur til Center for
Voksne og Sundhed

Indhold

Sammendrag

Sagen præsenterer baggrunden for, at UUC Maglemosen pr. 1. januar 2023 organisatorisk
ønskes flyttet fra Center for Skoler, Institutioner og Kultur til Center for Voksne og Sundhed.
Sagen behandles i Socialudvalget og i Børne- og Skoleudvalget. 

Baggrund

Center for Skoler, Institutioner og Kultur og Center for Voksne og Sundhed ønsker, at UUC
Maglemosen organisatorisk flytter fra Center for Skoler, Institutioner og Kultur til Center for
Voksne og Sundhed pr. 1. januar 2023.

Sagsfremstilling

UUC Maglemosen består af tre dele:

Særlig tilrettelagt undervisning (STU)
Beskyttet beskæftigelse efter § 103 i serviceloven
Aktivitets- og samværstilbud efter § 104 i serviceloven.



UUC Maglemosen flyttede i 2016 fra daværende Center for Social og Sundhed til Center for
Skoler, Institutioner og Kultur for at få en større synergi med Kasperskolen. Det er imidlertid et
ønske, at UUC Maglemosen organisatorisk flytter tilbage til Center for Voksne og Sundhed.
Baggrunden er, at brugerne af UUC Maglemosen ofte har sundhedsfaglige problemstillinger, der
kræver et sundhedsfagligt fokus, som findes i Center for Voksne og Sundhed.

Den organisatoriske flytning vil sikre, at der er den fornødne sundhedsfaglige viden til at
understøtte ledere og medarbejdere i omsorgen for brugerne. Med flytningen vil Center for
Voksne og Sundhed overtage det personalemæssige og økonomiske ansvar. UUC Maglemosen
vil organisatorisk placeres i Omsorg og Bolig, der har ansvaret for det det decentrale
voksenspecialiserede område. Børne- og Skoleudvalget og Socialudvalget er fagudvalg for UUC
Maglemosen, jf. Ballerup Kommunes styrelsesvedtægt §§ 16 og 18 (vedhæftet).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser. UUC Maglemosen er takstfinansieret, og selve flytningen
afholdes inden for UUC Maglemosens økonomiske rammer.

Bilag

1 bilag, heraf 0 anbefales

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed og Center for Skoler, Institutioner og Kultur indstiller, at

Den organisatoriske flytning af UUC Maglemosen fra Center for Skoler, Institutioner og1.
Kultur til Center for Voksne og Sundhed pr. 1. januar 2023 godkendes.

Beslutning

Ny sag forelægges med henblik på samtidig behandling i Børne- og Skoleudvalget
samt Socialudvalget på møderne i november 2022.



Punkt 9 Præsentation af risikobaseret tilsyn på
Helhedstilbuddet Stokholtbuen

Indhold

Sammendrag

Præsentation af risikobaseret tilsyn på Helhedstilbuddet Stokholtbuen har været i høring i
Handicaprådet den 5. september 2022. Sagen og høringssvaret indstilles til efterretning.  

Baggrund

Det risikobaserede tilsyn udføres af Styrelsen for Patientsikkerhed på alle enheder, hvor der
udføres indsatser efter sundhedslovens § 138 eller servicelovens §§ 83-87. 

Tilsynene er anmeldte og udføres som stikprøvekontrol, hvorfor det er tilfældigt hvilke enheder,
der får tilsyn.

Sagsfremstilling

Styrelsen for Patientsikkerhed opererer med to former for tilsyn under overskriften
"risikobaserede tilsyn": Det sundhedsfaglige tilsyn, jf. sundhedsloven § 138, der har fokus på
patientsikkerheden eller Ældretilsynet, jf. servicelovens §§ 83-87, der har fokus på den faglige
kvalitet i opgaveløsningen.

Når enheden har haft tilsynsbesøg, modtages en rapport, hvor styrelsen placerer enheden i én
af fire kategorier:

Ingen problemer
 
Mindre problemer
 
Større problemer
 
Kritiske problemer.

Stokholtbuen har haft tilsyn efter sundhedslovens § 138 og er blevet indplaceret i kategorien
"mindre problemer" af betydning for patientsikkerheden. Stokholtbuen har fået bemærkninger
til de målepunkter, der omhandler journalføring og medicinhåndtering.

Erfaringer og viden fra tilsynene anvendes til fortsat at arbejde med patientsikkerheden og den
faglige kvalitet i borgernes indsatser. Stokholtbuen vil have særligt fokus på følgende:

Journalføring, herunder dokumentation af en samlet oversigt over borgers sygdomme og
funktionsnedsættelser samt dokumentation for behandlingseffekt af de indsatser,
borgerne modtager. 



 
Medicinhåndtering i forhold til dokumentation på den lokale medicinliste i fagsystemet.

Tilsynet har ikke givet anledning til, at der skal udarbejdes en handleplan. 

Handicaprådet afgav høringssvar på mødet den 5. september 2022 på tilsynet: "Handicaprådet
udtrykker bekymring for medicinhåndteringen af hensyn til patienternes sikkerhed".
Høringssvaret kan læses i bilag.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

2 bilag, heraf 2 anbefales 

Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for Vokse og Sundhed indstiller, at

Høringssvaret fra Handicaprådet tages til efterretning. 1.
 
Præsentationen af risikobaseret tilsyn på Helhedstilbuddet Stokholtbuen tages til2.
efterretning.

Beslutning

Taget til efterretning

Punkt 10 Rammeaftale 2023-2024 for det højt
specialiserede socialområde og specialundervisning



Indhold

Sammendrag

Rammeaftale 2023-2024 for det højt specialiserede socialområde og specialundervisning skal
indsendes til Socialstyrelsen den 1. december 2022.  Rammeaftale 2023-2024 skal derfor være
behandlet i kommunerne og regionen senest den 30. november 2022. Kommunekontaktrådet
(KKR) Hovedstaden anbefaler, at kommunerne og Region Hovedstaden godkender Rammeaftale
2023-2024.

Sagen behandles i Socialudvalget og Børne- og Skoleudvalget.

Baggrund

Kommunalbestyrelserne har ansvaret for udarbejdelse af en Rammeaftale for det højt
specialiserede socialområde og specialundervisning. KKR Hovedstaden varetager opgaven på
vegne af kommunerne. Vedlagt er Rammeaftale 2023-2024 og to tekniske bilag til godkendelse.
KKR Hovedstaden godkendte på sit møde den 9. september 2022 rammeaftalen herunder at
fastholde fokus på kvalitet, og de to fokusområder, Udvikling af relevant og aktuel
tilbudsvifte og Kommunale indsatser til borgere med psykiske lidelser. Ligeledes fortsættes
takstaftalen fra tidligere år samt aftalen om overhead på 6 pct.

KKR Hovedstaden har i sine drøftelser fremhævet behovet for at løfte anlægsudfordringerne på
det specialiserede socialområde.

Sagsfremstilling

Det overordnede udviklingsstrategiske fokus i Rammeaftalen 2023-2024 er kvalitet, og der
arbejdes i forlængelse heraf videre med to fokusområder, som fortsættes fra Rammeaftale
2021-2022:

1. Udvikling af relevant og aktuel tilbudsvifte 

I en årrække har hovedstadskommunerne i fællesskab haft fokus på udvikling af vores fælles
tilbudsvifte, fordi kommunerne oplever udfordringer med at finde pladser til særlige
målgrupper. I første omgang er fokus på at etablere pladser til målgruppen af borgere med
autismespektrumforstyrrelser i kombination med adfærdsudfordringer. Fremadrettet indebærer
fokusområdet: 1) Afdækning af udfordringer og løsninger på kommunernes anlægsudfordringer
på det specialiserede socialområde, 2) brug af økonomimodellen til etablering af nye tilbud til
samme målgruppe samt 3) afdækning af målgrupper, som kommunerne oplever udfordringer
med at finde pladser til.

2. Kommunale indsatser til borgere med psykiske lidelser

Det overordnede mål med fokusområdet er fortsat at sikre et fælleskommunalt fokus på kvalitet
i socialpsykiatrien. Fokusområdet skal være med til at øge borgerens oplevelse af



sammenhæng mellem at være indlagt på psykiatrisk i behandlingspsykiatrien i regionalt regi og
modtage støtte gennem servicelovsindsatser i kommunerne. Der vil fortsat være fokus på, hvor
fælleskommunale løsninger kan være med til at sikre, at oplevelsen af sammenhæng for
borgerne øges.

Det er herudover forventningen, at evalueringen af det specialiserede socialområde (2022) skal
danne grundlag for en national specialeplanlægning, som skal sikre højere grad af
specialisering og kvalitet. Der kan være behov for at tage hensyn til specialeplanlægningen i
rammeaftalesamarbejdet.

I henhold til bekendtgørelsen har kommunerne en forsyningsforpligtelse over for de mest
specialiserede tilbud. På baggrund af ansøgningsrunde og grundig behandling i
økonomigruppen og Embedsmandsudvalget for det specialiserede socialområde er to nye tilbud
med i Rammeaftalens opgørelse over de mest specialiserede tilbud. Disse tilbud vil fremover
være underlagt en særlig sikkerhed: Troldemosen (Gentofte Kommune) og 3Kløveren (Region
Hovedstaden).

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Aftale om udvikling i udgifter pr. dag 2023-2024

Kommunerne i hovedstadsregionen og Region Hovedstaden har igen indgået en aftale om
udviklingen i udgifter per dag i de takstbelagte tilbud på det specialiserede socialområde og
specialundervisning. Aftalen har siden 2019 lydt:

At udgifter per dag i de takstbelagte tilbud på det specialiserede socialområde og
specialundervisningsområdet hvert år maksimalt må stige med pris- og
lønfremskrivningen.

Kommunerne i hovedstadsregionen har derudover fortsat frem mod 2024 et mål om en
overheadprocent på 6 procent. Hvis man fraviger det aftalte, skal man indrapportere
forklaringerne til Fælleskommunalt Sekretariat for det specialiserede socialområde, når der
årligt følges op på udviklingen.

Rammeaftale 2023-2024 indeholder desuden bl.a. den fælles økonomimodel til oprettelse af
pladser til udvalgte målgrupper samt den årlige Monitoreringsrapport, som følger udviklingen i
udgifter, målgrupper mv. i hovedstadsregionen.

Bilag

3 bilag, heraf 1 anbefales

Tekniske bilag til Rammeaftalens udviklingsdel og styringsdel kan findes



på https://hovedstadenskommuner.dk/rammeaftale/

Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Center for Voksne og Sundhed og Center for Børne- og Ungerådgivning indstiller, at

Rammeaftale 2023-2024 for det specialiserede socialområde og specialundervisning1.
godkendes.

Beslutning

Indstilles til godkendelse

Punkt 11 Danmarkskort over omgjorte sager i
Ankestyrelsen på servicelovens områder

Indhold

Sammendrag

Der orienteres om Danmarkskortet 2021 over omgjorte sager i Ankestyrelsen på servicelovens
område.

Dernæst tages stilling til, om Danmarkskort over omgjorte sager i Ankestyrelsen på
servicelovens områder giver anledning til udarbejdelsen af handlingsplaner forud for den
lovpligtige behandling i Kommunalbestyrelsen. Danmarkskortet er publiceret den 23. juni 2022,
og opgørelserne baserer sig på tal fra 2021. 

Sagen forelægges i Børne- og Skoleudvalget, Socialudvalget samt Sundheds- og Ældreudvalget.

Baggrund

Sagen om Danmarkskort over omgjorte sager i Ankestyrelsen på servicelovens områder blev
taget til efterretning i Børne- og Skoleudvalget og Socialudvalget på møderne den 6.
september 2022 samt i Sundheds- og Ældreudvalget den 13. september 2022. Administrationen
er efterfølgende blevet gjort opmærksom på ny lovgivning på området, der kræver
Kommunalbestyrelsens stillingtagen til udarbejdelse af eventuelle handlingsplaner på området.



Sagen er på den baggrund sendt tilbage fra Økonomiudvalget til udvalgsbehandling i Børne- og
Skoleudvalget, Socialudvalget samt Sundheds- og Ældreudvalget, hvor der tages stilling til
eventuel udarbejdelse af handlingsplaner på området.

Sagen behandles derefter i Økonomiudvalget inden endelig behandling i Kommunalbestyrelsen.

Sagsfremstilling

Af retssikkerhedslovens § 79b fremgår det, at landets kommunalbestyrelser skal behandle
Danmarkskortene inden udgangen af det år, hvor omgørelsesprocenterne offentliggøres.

Med det vedtagne lovforslag L151 har man med virkning fra juni 2022 besluttet skærpede krav
om Kommunalbestyrelsens opfølgning på Danmarkskortet (se bilag). Ændringen er, at
Kommunalbestyrelsen nu også skal beslutte, om der er behov for at udarbejde en handlingsplan
til styrkelse af den juridiske kvalitet i kommunens sagsbehandling. Ved beslutning om
udarbejdelse af handlingsplan, skal Ankestyrelsen orienteres herom. Endvidere vil
Ankestyrelsen kunne pålægge en kommunalbestyrelse at udarbejde en handlingsplan, hvis
omgørelsesprocenterne på socialområdet og Ankestyrelsens øvrige kendskab til
sagsbehandlingen i kommunen tilsiger det.

Når en borger klager over en kommunal afgørelse på socialområdet, er det Ankestyrelsen, der
behandler klagen.

Danmarkskortet over omgørelsesprocenter i klagesager viser, hvor mange klagesager fra
Ballerup Kommune, som Ankestyrelsen behandler på et år, og hvor mange af disse sager,
Ankestyrelsen omgør. Ved omgørelse forstås, at en afgørelse hjemvises til fornyet behandling
hos kommunen, ændres eller ophæves. En hjemvisning betyder ikke nødvendigvis, at en
afgørelse bliver ændret. Resultatet efter fornyet behandling i kommunen kan godt blive det
samme som i den oprindelige afgørelse.

Danmarkskortet over omgørelsesprocenter består reelt af tre forskellige kort:

1. Kortet for socialområdet generelt - her indgår alle bestemmelser i serviceloven, hvor der er
kommunal klageadgang. Dvs. både børne- og voksenområdet.
2. Kortet specifikt for børnehandicapområdet.
3. Kortet specifikt for særlige bestemmelser for voksenhandicapområdet.

Kortet, specifikt for børnehandicapområdet, omhandler følgende ydelser i serviceloven:

Pasningstilbud, hjemmetræning m.m. §§ 32, 32a, 36, 39-40
Merudgiftsydelse § 41
Tabt arbejdsfortjeneste §§ 42-43
Personlig hjælp og ledsagelse §§ 44-45.

Kortet, specifikt for særlige bestemmelser på voksenhandicapområdet, omhandler følgende
ydelser i serviceloven:



Voksne - kontante tilskud § 95
Voksne - borgerstyret personlig assistance (BPA) § 96
Voksne - ledsagerordning § 97
Voksne - merudgifter § 100.

Læsevejledning til Danmarkskortet, og notat med udsnit af hver enkelt Danmarkskort inkl.
informationer om Ballerup Kommune, kan ses i bilag. Nedenfor ses link til hvert af de tre kort på
Social- og Ældreministeriets hjemmeside:

Danmarkskort for
socialområdet: https://sm.dk/danmarkskort/2022/jun/omgoerelsesprocenter-paa-socialomraadet
-i-2021

Danmarkskort for
børnehandicapområdet: https://sm.dk/danmarkskort/2022/jun/omgoerelsesprocenter-paa-boern
ehandicapomraadet-i-2021

Danmarkskort for
voksenhandicapområdet: https://sm.dk/danmarkskort/2022/jun/omgoerelsesprocenter-paa-voks
enhandicapomraadet-i-2021

Af de nuværende Danmarkskort fremgår det, at Ballerup Kommunes omgørelsesprocent på
socialområdet ligger på niveau med landsgennemsnittet. Ballerup Kommunes
omgørelsesprocent ligger 1,1 pct. over landsgennemsnittet på børnehandicapområdet, og
Ballerup Kommunes omgørelsesprocent på voksenhandicapområdet ligger 8,7 pct. over
landsgennemsnittet. Vedrørende omgørelsesprocent på voksenhandicapområdet skal det
bemærkes, at Ankestyrelsen  i 2021 har behandlet 7 sager og hjemvist 3, og derfor ses store
procentvise udsving år for år, når der er tale om så få antal sager. 

Omgørelsesprocenten for hele landet samt for Ballerup Kommune fremgår af tabel 1 nedenfor.

Tabel 1: Ankestyrelsens omgørelsesprocenter (hjemvisning, ændring eller ophævelse af
afgørelser) for landet som helhed og for Ballerup Kommune

 Socialområdet
generelt

Børnehandicap-
området

Særlige bestem-
melser på voksen-
handicapområdet

Samlet antal afgørelser 
truffet i Ballerup Kommune
i 2020 (jf. link med tal fra
Danmarks statistik)

2.514 254 191

Samlet antal afgørelser fra 
Ballerup Kommune,
der er behandlet i
Ankestyrelsen i 2021

110 52 7



Omgørelser i pct. for 
Ballerup Kommune af
det samlede antal afgørelser

32 pct. (35 sager) 37 pct. (19 sager) 43 pct. (3 sager)

Heraf ændringer 14 pct. (14 sager) 25 pct. (13 sager) 0 pct. (0 sager)

Heraf hjemvisninger 18 pct. (20 sager) 12 pct. (6 sager) 43 pct. (3 sager)

Omgørelser i pct. på 
landsplan i 2021 32 pct. 35,9 pct. 34,3 pct.

Det samlede antal omgørelser fra Ankestyrelsen er i alt 57 sager. Sammenholdes dette
antal med det samlede antal afgørelser truffet i Ballerup Kommune i 2020 (2959 sager), giver
det en samlet omgørelsesprocent på 1,93 pct. 

Ankestyrelsens samlede antal omgørelser på socialområdet i Ballerup Kommune er 35
sager i 2021. Sammenholdes dette antal med det samlede antal afgørelser truffet i
Ballerup Kommune i 2020 (2514 sager), giver det en samlet omgørelsesprocent på 1,39
pct. på socialområdet.
 
Ankestyrelsens samlede antal omgørelser på børnehandicapområdet i Ballerup Kommune
er 19 sager i 2021. Sammenholdes dette antal med det samlede antal afgørelser truffet i
Ballerup Kommune i 2020 (254 sager), giver det en samlet omgørelsesprocent på 7,48
pct. på børnehandicapområdet.
 
Ankestyrelsens samlede antal omgørelser på voksenhandicapområdet i Ballerup
Kommune er 3 sager i 2021. Sammenholdes dette antal med det samlede antal afgørelser
truffet i Ballerup Kommune i 2020 (191 sager), giver det en samlet omgørelsesprocent på
1,57 pct. på voksenhandicapområdet. 

Administrationens faglige anbefaling er på denne baggrund, at der i Ballerup Kommune ikke
udarbejdes handlingsplaner.

Sagen sendes til orientering i Handicaprådet, Seniorrådet og Psykiatrirådet efter behandling i
Kommunalbestyrelsen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

6 bilag, heraf 1 anbefales



Beslutningen træffes af

Kommunalbestyrelsen

Indstilling

Centrene for Voksne og Sundhed samt Børne- og Ungerådgivningen indstiller, at

Orienteringen om Danmarkskortet for 2021 over omgjorte sager i Ankestyrelsen tages til1.
efterretning.
 
Det besluttes, at Danmarkskortet for 2021 ikke giver anledning til, at der udarbejdes2.
handlingsplaner på området.

Beslutning

Indstilles til godkendelse

Beslutningshistorik

Beslutning truffet af Socialudvalget d. 06-09-2022
Taget til efterretning

Beslutning truffet af Økonomiudvalget d. 20-09-2022
Sagen sendes tilbage til udvalgsbehandling i Sundheds- og Ældreudvalget, Socialudvalget samt
Børne- og Skoleudvalget, hvor der drøftes eventuel udarbejdelse af handleplaner på området.
Sagen behandles herefter igen i Økonomiudvalget. 

 

Beslutningshistorik

Sundheds- og Ældreudvalget 13-09-2022 Punkt 15
Beslutning

Taget til efterretning

 

Beslutningshistorik

Børne- og Skoleudvalget 06-09-2022 Punkt 4
Beslutning

Taget til efterretning

 



 

Punkt 12 Udkast til Klimapolitik 2023-2050 til
kommentering

Tidligere behandling

Klima- og Miljøudvalgets møde den 14. juni 2022 Punkt 2

Indhold

Sammendrag 

Klimapolitikken er forankret i Klima- og Miljøudvalget. Alle stående udvalg og Udvalg for Grøn
Omstilling får hermed udkast til klimapolitik til kommentering, hvorefter et revideret udkast til
klimapolitik og en klimahandleplan blive forelagt til politisk godkendelse og sendt i offentlig
høring. 

Administrationen indstiller, at udvalget 

Godkender målsætningen i politikken om en CO2-reduktion på 85 pct. i 2030 
Kommenterer Klimapolitikkens indhold og delmål.

Klimapolitikken er tidligere overordnet blevet kommenteret af Klima- og Miljøudvalget og
Udvalg for Grøn Omstilling, og kommentarer er efterfølgende indarbejdet i det nuværende
udkast.

Baggrund

Med budgetaftalen for 2020 besluttede parterne, at der skulle udvikles en egentlig klimapolitik
og en ny klimahandleplan, da den eksisterende klimahandleplan udløber i 2021.

Grundet COVID-pandemien blev de to initiativer udskudt til 2021. Med budgetaftalen for 2021
blev de to initiativer videreført, og det blev besluttet, at Ballerup Kommune skulle tilslutte sig
det landsdækkende DK2020-koncept.

Ballerup Kommune tilsluttede sig det landsdækkende DK2020-koncept i efteråret 2020. Med
DK2020-konceptet forpligter Ballerup Kommune sig til at udvikle en klimahandleplan, der lever
op til Paris-aftalens målsætninger. Det betyder, at Ballerup Kommune ifølge den nationale
klimalov har forpligtet sig til at reducere 70 pct. af CO2-reduktionen i 2030 og blive klimaneutral
og klimarobust i 2050. DK2020-konceptet skal leve op til og godkendes i forhold til Paris-
aftalen senest 1. maj 2023. 96 af de 98 danske kommuner er en del af DK2020-netværket.



Administrationen har arbejdet videre med de input, som Udvalg for Grøn Omstilling og Klima- og
Miljøudvalget havde til klimapolitikken og klimahandleplanen. Der er vedhæftet et notat, der
viser, hvordan de forskellige input er taget med videre - primært til handleplanen.

Sagsfremstilling

Klimapolitikken er en helt overordnet politik, der dækker hele den geografiske kommune, og
som skal gennemsyre alle fremtidige planer og politikker i kommunen. Det er nødvendigt at
have delmål og handlinger for alle, for at komme i mål med en ambitiøs CO2-reduktion. Derfor
er klimapolitikken opdelt i:

Det vi gør selv
Det vi gør som medejer
Det vi gør i fællesskab.
 

At have mål for borgere, virksomheder, transporten og kommunen som virksomhed betyder, at
kompleksiteten øges. Samtidig betyder samfundsudviklingen, at det er forbundet med en del
usikkerhed at foretage beregninger på, om vi med de tiltag vi forventer at bringe i anvendelse,
kommer i mål med CO2-reduktionen. Administrationen har foretaget beregninger ud fra kendte
forudsætninger i dag. Det bemærkes, at Ballerup Kommune som virksomhed kun er herre
over 2% af udledningen, og at det store besparelsespotentiale findes hos forsyningsselskaber,
borgere og virksomheder. Der er derfor behov for initiativer relateret til alle tre ovenstående
dots. 

Klimamålsætning på 70 pct.CO2-reduktion i 2030

Ballerup Kommune har som DK2020 kommune forpligtet sig til at reducere CO2-udledningen
med 70 pct. i 2030, være CO2 neutral i 2050 og samtidig forpligtet sig på at være ambitiøs. Der
er andre kommuner i københavnsområdet, der overvejer en mere ambitiøs målsætning end
70%, og fx har Furesø lige vedtaget et mål om at være CO2 -neutral i 2030 og have en CO2 -
negativ udledning i 2035. 

At være ambitiøs betyder, at kommunerne, udover at implementere nationale mål og
beslutninger, sætter lokale mål og iværksætter lokale indsatser med et højere ambitionsniveau.
Med den nationale basisfremskrivning, (som viser effekten af nationale beslutninger, under
forudsætning af fuld implementering), er Ballerup Kommune tæt på at være i mål, uden at der
lokalt tilføjes nye tiltag. Det betyder, at den lokale indsats og økonomi udelukkende omhandler
understøttelse og implementering af de nationale beslutninger. Det er en udvikling, der er sket
efter DK2020 konceptets start, og som betyder, at administrationen ved statusmøder med
DK2020 er blevet anbefalet at målsætningen øges.

For at blive godkendt af DK2020, så vurderer administrationen, at målet skal øges fra 70 pct. i
2030 til 85 pct. i 2030. 

Administrationen har udarbejdet et scenarie for et mål om 85 pct. CO2-reduktion i 2030,
således at det er muligt at vurdere konsekvenserne ved at opskrive målet. Hvis målsætningen
hæves fra 70 pct. til 85 pct. vil det betyde, at de eksisterende indsatser vil skulle indfri et



højere CO2-potentiale, fx:

Andel af elbiler
Indsats over for virksomheder,
Omstilling af procesvarme,
Hjemmearbejdspladser.

Samt at nye indsatser skal iværksættes. Det gælder fx:

CO2 fangst
CO2-reduktion fra BRT
træplantning.

At implementere et CO2-reduktionsmål forudsætter en lokal indsats eksempelvis
implementering i den kommunale organisation. De kommunale budgetter er 1-årige, der
kommer en ny Kommunalbestyrelse i løbet af perioden frem mod 2030, der pågår løbende en
teknologisk udvikling, og stigende priser på materialer, mangel på arbejdskraft og
forsyningssituationen har ligeledes indvirkning. Man kan derfor ikke lave et præcist økonomisk
overslag over de kommende 8 års indsats eller binde en økonomi til brug for implementering af
en politik de kommende år. 

Udvalget har efterspurgt en vurdering af effekt og økonomi ved de enkelte tiltag.
Administrationen har derfor foretaget en sammenligning mellem en fremskrivning af de
foregående års budgetter og de teoretiske beregninger på de tiltag, der forventes at skulle
gennemføres. Den viser, at der frem mod 2030, bliver et løbende behov for, at der afsættes
yderligere midler på de årlige budgetter. Det være sig både drifts - og anlægsmidler. I
forbindelse med den årlige revidering af klimahandleplanen vil det økonomiske overslag
ligeledes blive revideret, herunder belyses mulighederne for at søge eksterne midler til
realisering af indsatser. På mødet vil dette overblik blive gennemgået. 

Klimapolitikken:

Den samlede klimapakke består af en Klimapolitik med de overordnede CO2-reduktionsmål
og en række delmål, og en Klimahandleplan indeholdende en beskrivelse af de konkrete
indsatser, der skal medvirke til at indfri delmål og overordnede mål. For at nå i mål med en
ambitiøs klimapolitik, er det nødvendigt at have delmål og indsatser der dækker alle
målgrupper i kommunen. Ballerup Kommune som virksomhed står kun for 2 pct. af den
samlede CO2 udledning i kommunen, mens borgere og virksomheder står for resten. Der er
derfor mål for kommunen:

Det vi selv gør
Det vi gør som medejer
Det vi gør i fællesskab.

Klimapolitikken består af nedenstående kapitler:

Lederskab
Fællesskaber



Drivhusgas
Energi
Transport
Cirkulær økonomi

Klimatilpasning og natur
Klimakommunikation.

Input fra Udvalg for Grøn Omstilling, fra borgerinddragelsen og fra sidste Klima- og
Miljøudvalgsmøde er indarbejdet i udkast til klimapolitik. Det gælder fx pointen om, at
kommunen som virksomhed skal gå foran med CO2-reduktioner.

Udvalget bedes kommentere på indholdet i klimapolitikken, således at et nyt gennemarbejdet
udkast til klimapolitik kan politisk godkendes i januar 2023 og sendes i offentlig høring
efterfølgende. 

Tids- og procesplan:

Oktober - klimapolitikken kommenteres af alle stående udvalg
Januar - Udkast til klimapolitik og handleplan forelægges Klima- og Miljøudvalget,
Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen til godkendelse
Februar - klimapolitik og handleplan sendes i offentlig høring i fire uger.
April - Endelig klimapolitik og handleplan forelægges til endelig godkendelse for Klima- og
Miljøudvalget, Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 

Der har løbende været borgerinddragelse, og den 24. september 2022 er der Verdensmålsdag,
hvor borgerne igen har mulighed for at komme med konkrete forslag til handlinger samt
involvere sig i det fremtidige klimaarbejde i kommunen.

Yderligere deltagelse på Socialudvalgets møde

På Socialudvalgets møde deltager miljøchef Trine Baarstrøm fra Center for By og Miljø under
behandlingen af sagen.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

3 bilag, heraf 1 anbefales



Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

Center for By- og Miljø indstiller, at; 

Udvalget anbefaler en klimamålsætning på 85 pct. CO2-reduktion i 2030.1.
 
Udvalget kommer med anbefalinger til det videre arbejde med færdiggørelse af2.
klimapolitikken. 

Beslutning

Indstillingens punkt 1: Indstillingen godkendt med disse bemærkninger:

Maria Lundahl Assov (A), Per Mortensen (A), og Johan Müller (A) anbefaler en klimamålsætning
på 87 pct. CO2-reduktion.

Indstillingens punkt 2: Socialudvalget har ingen yderligere anbefalinger. 

Punkt 13 Godkendelse af referat (underskriftside)

Beslutningen træffes af

Socialudvalget

Indstilling

For at godkende referatet for dette møde skal alle medlemmer af udvalget klikke på
"Godkendt". 

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/socialudvalget-04-10-2022


